

Internationale Kirchliche Zeitschrift 113 (2023) Heft/issue 3-4

Sacramental theology and the Church's Mission in Contemporary Culture.
Anglican Old Catholic Theologians' Conference 28 August to 1 September 2023
Neustadt a. d. Weinstrasse / Germany.

Fürs Leben.

33. Internationaler Altkatholikenkongress in Bonn,
1.–4. September 2022 – Dokumentation

Zusammenfassungen / Abstracts

**Sacramental Theology and the Church's Mission in Contemporary Culture.
Report on the Anglican Old Catholic Theologians' Conference, 28 August to 1
September 2023, Neustadt a. d. Weinstrasse, Germany**

Edda Wolff

Zusammenfassung

Die Anglikanisch/Altkatholische Theolog*innenkonferenz 2023 fand vom 28. August bis zum 1. September in Neustadt a. d. Weinstrasse statt. Das Konferenzthema war «Sakramentales Leben und das Zeugnis der Kirchen in der heutigen Kultur». Die Konferenzbeiträge reichten mit einer Vielzahl von Fragestellungen von der Bedeutung der Sakramententheologie für die Kirchengemeinschaft zu den Chancen und Risiken eines modernen Missionsverständnisses.

Schlüsselwörter – Keywords

Conference report – Anglican – Old Catholic – sacramental theology – mission of the church

Kirchliche Gemeinschaft und ihre sakramentale Grundlage

Peter-Ben Smit

Summary

This article addresses the question of what the sacramental basis of ecclesial communion is. This was done primarily in dialogue with voices from the ecumenical tradition. First, it was established that there is a (broad) ecumenical-theological consensus that the church is understood as a community and that this community has a sacramental character: it is a medium for God's presence in the world. In a second step, the author asks what this understanding implies for communion between churches. He emphasizes that the sacramental dimension of this community implies the common embodiment of the *missio Dei* in the world, as well as a common path of sanctification, which can also create space – e. g. for tolerating ethical differences. The third part of the contribution deals with the eschatological orientation given with a sacramental understanding of the Church. It appears that this orientation implies both a space for transformation (and even conversion) within the Church, and the more political-theological insight that the embodied imagination of another world, which is a sacramentally understood Church, also contains a space for the transformation of society.

Schlüsselwörter – Keywords

Communion – Sacramentality – Ecumenism – Prefiguration – Dialogue

Kann eine missionale Ekklesiologie sakramental sein?

Jeremy Worthen

Übersetzung aus dem Englischen durch Dr. Edda Wolff (Bern)

Summary

“Missional” accounts of ecclesiology, developed in the light of the theology of *missio Dei* since the 1950s, include some that carry a “sacramental” emphasis, treating the dominical sacraments as primary for the church’s being and recognized continuity in the ordering of ministry as integral to this sacramental identity. Nonetheless, continuing tensions are evident in the literature on missional ecclesiology and in controversies around church policy and practice. One factor here is an underlying contrast between an approach that locates the church’s participation in the *missio Dei* in its action towards the world and another that puts the weight instead on its sustaining a distinctive form of being-in-relationship. Treating the relation between gospel, communication and communion as the critical theological framework for articulating the church’s participation in the *missio Dei*, the article proposes that this can support an ecclesiology that, constructively addressing this contrast, is both thoroughly missional and deeply sacramental.

Schlüsselwörter – Keywords

Mission – Kirche – Sakramente – Gemeinschaft – Evangelisation

Can *diakonia* be mission without ulterior motives?

Christopher Meakin

Zusammenfassung

Die Hilfe und Unterstützung, welche die Kirche in ihrer Missionsarbeit Menschen angedeihen liess, wurde bisweilen verdächtigt, dass ihr missionarisches Engagement mit dem Hintergedanken geschehe, Menschen zum Christentum bekehren und zum Beitritt bewegen zu wollen. Der Beitrag setzt bei Erfahrungen und Auswirkungen dieser Kritik auf das missionarische Engagement der Kirche von Schweden an und stellt Überlegungen dazu an, in welcher Weise *Diakonia* integraler Bestandteil der Mission der Kirche ist, einen ganz eigenen Wert hat und nicht lediglich unter dem Aspekt der Evangelisierung bewertet werden darf. Der Verfasser bezieht sich auf verschiedene theologische Quellen und betrachtet *Diakonia* als einen Aspekt der Sakramentalität der Kirche.

Summary

The aid and support the Church has given people in its missionary work has at times been accused of having ulterior motives, that is using it to bring them under the influence of its missionary efforts in the sense of evangelization, leading to them becoming members of the church. Starting from some experiences of this criticism and its effect on the missionary engagement of the Church of Sweden, the paper reflects on how *diakonia* is an integral part of the mission of the church in its own right and not in its value for evangelization. Ideas from several theological sources are used and *diakonia* is considered as an aspect of the sacramentality of the church.

Schlüsselwörter – Keywords

Mission – *diakonia* – folk church – *missio Dei* – analogous sacramentality

***Diakonia* in Anglicanism – missionary imperative, ecclesiological conundrum**

Jeremy Morris

Zusammenfassung

Dieser Beitrag zeigt auf, dass es in der Geschichte der Kirche von England kein genau gleichbedeutendes Wort für *diakonia* gibt, wie es in vielen europäischen Kirchen gebräuchlich ist. Diakone bzw. Diakoninnen sind ordiniert und sind – entsprechend den Kirchen in katholischer Tradition – Teil des dreifachen Amtes. Die historische Rolle der Diakonissen (deaconesses) spiegelte diese Sichtweise, wurde jedoch nicht als ein Weiheamt verstanden. Des Weiteren besteht ein klar umrissenes Verständnis der sozialen Berufe der Kirche. *Diakonia* ist eine Eigenschaft der Kirche als Ganzer, auch wenn Aspekte des Dienstes zentral zur Rolle des Diakons bzw. der Diakonin gehören.

Summary

This article shows that there is no direct equivalent in the history of the Church of England to the term *diakonia* as it is commonly used in many European churches. The deacon in Anglicanism is an ordained role, and one of the three orders of ministry, as in the churches of the Catholic tradition. The historic role of deaconess echoed this view, but was not considered an ordained ministry. There is also a strong conception of the social vocation of the Church. *Diakonia* is predicated of the Church as a whole, although aspects of service remain central to the role of the deacon.

Schlüsselwörter – Keywords

Anglican – deacon – deaconess – *diakonia* – mission

A confident ‘liberal catholic’ mission with modest ambitions. Suggestions for an Old Catholic understanding of mission

Mattijs Ploeger

Zusammenfassung

Dieser Beitrag befasst sich aus theologischer Perspektive mit der Frage, wie altkatholische Kirchgemeinden ein ausgeprägteres missionarisches Bewusstsein entwickeln könnten. Dazu sollte erstens der Begriff «Mission» in einer Weise aufgefasst werden, dass er mit einem katholischen Verständnis von Glauben und Kirche kompatibel ist. Zweitens wird die These vertreten, dass die sowohl «liberale» als auch «katholische» Identität der altkatholischen Kirchen ihr wichtigstes missionarisches Potenzial ist. Dabei sollte der liberale Aspekt seine ursprüngliche Bedeutung behalten: Im Altkatholizismus bedeutete er neben der Unabhängigkeit von Rom auch Offenheit für (geschichtliche und literarische) Wissenschaft und Kultur. Der katholische Aspekt sollte sowohl in der klassischen Bedeutung von «hochkirchlich» verstanden werden, mit der katholischen Liturgie als wichtigstem Beispiel, als auch in der heutigen Bedeutung von ökumenisch und gesellschaftlich ausgerichtet, wie er zum Beispiel in Ansätzen der *public theology* zum Ausdruck kommt.

Schlüsselwörter – Keywords

Mission – catholicity – liberalism – Old Catholicism

Liturgy and Proclamation

Paul Avis

Zusammenfassung

Der Auftrag des auferstandenen Christus an die Kirche ist, allen das Evangelium zu verkünden und den Glauben zu lehren (Mt 28:16–20). Der mehrdeutige biblische Ausdruck «Wort Gottes» fasst den geoffenbarten Inhalt der Verkündigung (*kerygma*) zusammen. Das Wort Gottes kommt zu uns in der dreifachen Gestalt von Jesus Christus (Joh 1:1–2:14), der Heiligen Schrift und der kirchlichen Verkündigung, und zwar in dieser Reihenfolge. Alle drei sind Formen des einen Wortes Gottes. Die kirchliche Verkündigung umfasst mehr als allein die Predigt: Das Wort ist mehr als Worte; die Verkündigung ist eine Reihe von Handlungen. Die Feier der Sakramente, der Auftrag der Seelsorge und der von Gerechtigkeit und Barmherzigkeit geprägte Dienst in der Welt stellen ebenfalls Formen der Verkündigung dar. In diesem Beitrag wird die Theologie des Wortes Gottes untersucht, wie sie in die Aufgabe und Herausforderung der Verkündigung einfließt, insbesondere die Verherrlichung Jesu Christi und seines Erlösungswerkes in der Feier der Liturgie hervorzuheben. Schliesslich wird die Frage gestellt, wie die Kirche dies wirksamer und öffentlicher tun kann.

Summary

The commission laid upon the church by the risen Christ is to proclaim the gospel to all and to teach the faith (Matt. 28.16-20). The multivalent biblical expression 'the Word of God' encapsulates the revealed content of the proclamation (*kerygma*). The Word of God comes to us in the threefold form of Jesus Christ (John 1.1-2, 14), the Scriptures, and the church's proclamation, in that order. All three are forms of the one Word of God. The church's proclamation is wider than preaching: the Word is more than words; proclamation is a set of actions. The celebration of the sacraments, the ministry of pastoral care, and service in the world, informed by justice and compassion, are also forms of proclamation. This paper explores the theology of the Word of God as it feeds into the task and challenge of proclamation, especially lifting up Jesus Christ and his saving work in the celebration of the liturgy. It ends by asking how the church can do this more effectively and publicly.

Schlüsselwörter – Keywords

Proclamation – gospel – liturgy – worship – Eucharist

Fürs Leben – für die Schöpfung und für die Kirche. Bericht über den 33. Internationalen Alt-Katholikenkongress, 1.-4. September 2022 in Bonn

Walter Jungbauer

Summary

The contribution summarizes the main themes of the 33rd International Old Catholics' Congress in Bonn (Germany) in September 2022.